
پیشنهاد “لاریجانی” به متقاضیان
استیضاح “حجتی”

نـایب رئیـس کمیسـیون کشـاورزی از پیشنهـاد
«لاریجانی» به متقاضیان استیضاح محمود حجتی

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد.
جلال محمودزاده نایب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس
شورای اسلامی در گفتوگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تسنیم، با
اشاره به روند استیضاح محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی در قوه
مقننه، گفت: طرح استیضاح وزیر کشاورزی برای طی روند قانونی به

کمیسیون کشاورزی ارجاع شده است.

وی افزود: آقای لاریجانی رئیس مجلس پیشنهاد داد که پیش از به
جریان افتادن روند استیضاح، جلسهای متقاضیان با حضور  خود رئیس
مجلس و آقای حجتی برگزار شود و وزیر درباره محورهای تفحص

توضیحاتی را ارائه دهد.

نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس تصریح کرد: قرار است تا این جلسه
مشترک پس از سرکشی نمایندگان به حوزههای انتخابیه برگزار شود و
وزیر پیرامون ۲۰ محور استیضاح توضیح دهد، در صورتی که این جلسه
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برگزار نشود طرح استیضاح آقای حجتی وزیر در کمیسیون کشاورزی به
جریان میافتد و اگر آقای حجتی نتواند استیضاح کنندگان را قانع
کند، طرح استیضاح برای بررسی در جلسه علنی تقدیم هیئت رئیسه مجلس

میشود.

محمودزاده تصریح کرد: اگر در این جلسه ۲۱ متقاضی استیضاح از
توضیحات آقای حجتی قانع شوند، طرح استیضاح از دستورکار کمیسیون

خارج میشود.

سرویس خبری : مجلس و دولت

حجتی: ۶۰۰مرغداری در سطح کشور
آسیب دید

وزیر جهاد کشاورزی گفت: به دنبال وقوع سیل در کشور، ۶۰۰ مرغداری
در سطح کشور آسیب دید.
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به گزارش فارس، محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی امروز (یکشنبه)
برای ارائه گزارش از آخرین وضعیت کمک رسانی به سیل زدگان و میزان

خسارات وارد شده در اثر سیل، در مجلس شورای اسلامی حضور یافت.

وی در ابتدا با اشاره به اینکه سه هزار میلیارد تومان از کل
خسارتهای وارد شده به بخش کشاورزی، مربوط به کشت و صنعت های

خوزستان است، گفت: در خوزستان هنوز آسیب وجود دارد.

وی افزود: بیشترین خسارت ها به زیربخش های زراعت، باغبانی،
دامپروری، زنبور عسل و مرغداری ها وارد شده است.

حجتی اظهار داشت: به دنبال وقوع سیل در کشور، ۶۰۰ مرغداری در سطح
کشور آسیب دید.

وی خاطرنشان کرد: باران برکات زیادی داشته است که آثار آن را
امسال و سالهای آینده خواهیم دید. در استانهای گلستان و مازندران
اگر ریشه یابی کنیم این بارش شدت بی سابقهای داشت و متاسفانه ما

آماده نبودیم که آن را در میسرهای طبیعی خود عبور دهیم.

وزیر جهاد کشاورز عنوان کرد: راهکار لازم هم توجه به آبخیزداری
است و در پایین دست هم باید آب گذریها را مورد توجه قرار دهیم.
همچنین باید طرح زهکشی دشت را در گلستان احیا کنیم که در این
صورت هم اراضی اصلاح میشود و هم تولید ملی افزایش مییابد و هم آب

و باران تخلیه میشود و آثار زیان باری نخواهد داشت.

حجتی با اشاره به برآورد خسارات، خاطرنشان کرد: تا به امروز بخش
کشاورزی ۱۳ هزار میلیارد تومان خسارت دیده است که سه هزار
میلیارد تومان آن مربوط به کشت خوزستان است و هنوز هم آسیبها
ادامه دارد. ما مصوباتی در این زمینه داشتهایم که ابلاغ شد که
بخشی از آن کمکهای بلاعوض بود که ۵۰ درصد از آن تخصیص داده شد.
۵۴۰ میلیارد تومان کمک بلاعوض دیده شده است و به چهار بانک نیز

ابلاغ شده است که به خسارت دیدگان وام اعطا شود.

وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به این که بخش زراعت، باغبانی و دام
بیشترین خسارت را دیده اند، گفت: همچنین زنبور عسل، مرغداری و
مزارع پرورش ماهی هم آسیب جدی دیده اند و ایستگاههای پمپاژ

تجهیزاتش بخش عمده ای از بین رفته است.



در نامهای به شریعتمداری مطرح
شد؛ درخواست حجتی برای ممنوعیت
صادرات سیبزمینی و خوراک دام و

طیور از ۱۵ مهر به بعد

وزیر جهاد کشاورزی در نامهای از وزیر صنعت، معدن و تجارت خواست
تا صادرات سیب زمینی و خوراک دام و طیور را هم ممنوع کند.

به گزارش ایلنا، محمود حجتی در نامهای خطاب به محمد شریعتمداری
خواستار ممنوعیت صادرات سیب زمینی و خوراک دام و طیور از ۱۵ مهر

ماه به بعد شد.

در نامهای که وزیر جهاد کشاورزی خطاب به وزیر صنعت، معدن و
تجارت نوشته، آمده است: نظر به محدودیت عرضه سیب زمینی در بازار
داخل و همچنین ضرورت تأمین خوراک دام و طیور، خواهشمند است
ترتیبی اتخاذ فرمایید تا با اعلام قبلی از تاریخ ۱۵ مهر ماه ۱۳۹۷
صادرات سیب زمینی و همچنین صادرات خوراک دام و طیور ممنوع اعلام

شود.
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وی افزود: لازم به ذکر است علی رغم ممنوعیت صادرات گوجه فرنگی از
۲۷ شهریور ماه تاکنون، طیق گزارشات روزانه گمرک، گوجه فرنگی صادر

میشود.

حجتی ادامه داد: در مورد صادرات رب گوجه فرنگی همانگونه که قبلا
اعلام شد باید با ایجاد ممنوعیت در کوتاه مدت و بعد از آن تا
تمهیداتی به صورت به صورت درصدی از تولید با نگاه به تأمین بازار

داخل مجوز صادرات داده شود.

حجتــی اعلام کرد:امکــان پــرورش
آنانـاس /کشـاورزی کمتریـن مشکـل

را در شرایط تحریم دارد

وزیر جهاد با بیان اینکه امکان استفاده از آب در سواحل برای
ایجاد شهرک های گلخانه ای از جمله پرورش آناناس وجود دارد،گفت:

بخش کشاورزی در شرایط تحریم،کمترین مشکلات را خواهد داشت.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی نقل از وزارت جهاد کشاورزی، محمود
حجتی در جمع مدیران ارشد و روسای سازمان جهاد کشاورزی استان های
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این وزارت با بیان این که آمریکا همه توان خود را برای همسو کردن
سایر کشورها در اعمال تحریم ها علیه ایران به کار بسته است، این
اقدام آمریکا را نشان دهنده قدرت جمهوری اسلامی ایران دانست و
افزود: ظرفیت ها و توانمندی های فراوانی در داخل به ویژه بخش
کشاورزی به عنوان خصوصی ترین بخش اقتصادی کشور وجود دارد و با
توجه به این که تولید و تامین نیازهای غذایی مردم بر عهده این
بخش است، ارزان و آسان ترین ارز در اختیار بخش کشاورزی قرار می

گیرد و در این زمینه هیچ محدودیتی نداریم.

وی با اشاره به این که با تدبیر، اتحاد و هماهنگی همه مردم و
دستگاه ها می توانیم در مدت کوتاهی در این جنگ اقتصادی بر تحریم
ها پیروز شویم، گفت:بخش کشاورزی با اتکا به توانمندی های داخلی،

در شرایط تحریم، کمترین مشکلات را خواهد داشت.

حجتی بر ضرورت ساماندهی نظام تولید و عرضه محصولات کشاورزی تاکید
و خاطرنشان کرد:تعاونی ها و تشکل های تولیدی با حمایت و مشارکت
صندوق های سرمایه گذاری بخش کشاورزی باید فرآیند تولید از مرحله
تامین نهاده ها تا بازاررسانی و دسترسی مردم به تولیدات کشاورزی

را بر عهده بگیرند.

وزیر جهاد کشاورزی، ایجاد ساختار و توانمندسازی تعاونی ها و تشکل
های تولیدی بخش کشاورزی را لازمه پذیرش این مسئولیت مهم برشمرد و
یادآور شد:باید به گونه ای اقدام کنیم که دیگر افرادی به نام

سلطان واردات شکر در کشور نداشته باشیم.

وی ادامه داد:با برنامه ریزی ها و اقدامات فنی صورت گرفته در
دولت تدبیر و امید، امسال به رکورد بیش از ۲ میلیون تن شکر در
کشور دست یافته ایم و با راه اندازی کارخانه ای در دزفول، گامی

دیگر به خودکفایی کشور در تولید شکر نزدیک تر خواهیم شد.

وی، تاسیس صنایع فرآوری محصولات کشاورزی به ویژه در قطب های تولید
را برای افزایش ماندگاری تولیدات کشاورزی ضروری عنوان کرد و
افزود:با توسعه صنایع تبدیلی کشاورزی امکان عرضه محصولات با قیمت
مناسب در همه ایام سال فراهم و همچنین از زیان کشاورزان ناشی از

عرضه گسترده این محصولات در بازه زمانی کوتاه جلوگیری می شود.

حجتی با اشاره به صرفه جویی ۹۰ درصدی مصرف آب در گلخانه ها،
افزایش سطح گلخانه های کشور از حدود ۸۰۰۰ هکتار در سال ۹۲ به بیش
از ۱۲ هزار هکتار در سال ۹۶ را قابل توجه ولی ناکافی دانست و



خطاب به مدیران استانی بر ضرورت رفع موانع و تسهیل فرآیند احداث
گلخانه ها در کشور تاکید کرد.

وی گفت:احداث گلخانه در محدوده باغ هایی که آب و پروانه بهره
برداری دارند به منظور کمک به تولید و درآمد کشاورزان نیاز به

مجوز جدید ندارد.

حجتی اظهار داشت:اختیارات و توانمندی کافی در وزارت جهاد کشاورزی
وجود دارد و مدیران استانی به عنوان مشاور و مباشر باید امور
سرمایه گذاری و تولید متقاضیان و کارآفرینان را آسان و تسریع

کنند.

وزیر جهاد کشاورزی، آبخیزداری و تثبیت شن های روان را از وظایف
مهم این وزارت برای حفظ منابع آب و خاک و دارایی های مردم برشمرد
و افزود:باید با استفاده از اعتبارات استانی و مشارکت جوامع محلی
نسبت به مالچ پاشی و جلوگیری از ماسه های روان اهتمام بیشتری

شود.

وی با اشاره به مزایای آبخیزداری تصریح کرد: با تجمیع اعتبارات
ملی، استانی و مردمی، اجرای عملیات آبخیزداری در کشور باید توسعه

یابد.

وزیر جهاد کشاورزی بر ضرورت احیا و مرمت قنات ها با مشارکت مردم
تاکید کرد و افزود:احداث برخی سدها موجب خشک شدن قنات ها و از
بین رفتن پوشش گیاهی شده اند که برای حفظ سرزمین، پیشنهاد تخریب

آنها ارائه شده است.

حجتی با اشاره به این که سالانه ۸ میلیارد متر مکعب آب شیرین بدون
استفاده مناسب به دریای خزر می ریزد، گفت:تا یک ماه آینده تمام
آب استان گیلان ماندآبی می شود و یا به دریا می ریزد در حالی که
می توانیم با اجرای عملیات آبخیزداری بخشی از این آب را در آب
بندها ذخیره و با پرورش ماهی در آنها به افزایش درآمد روستاییان

کمک کنیم.

وی با بیان این که انتقال آب از عمق سرزمین به ساحل برای مصرف
صنایع موجب خشکی برخی مناطق شده است و صرفه اقتصادی نیز ندارد،
گفت:امکان استفاده از آب در سواحل برای ایجاد شهرک های گلخانه ای
از جمله پرورش آناناس وجود دارد و با این اقدام ضمن ایجاد اشتغال
در مناطق محروم از خروج ارز برای واردات این میوه جلوگیری می



شود.

وزیر جهاد کشاورزی در خصوص ممنوعیت صادرات برخی اقلام کشاورزی
گفت:مواد اولیه تولید خوراک دام و آبزیان با ارز ۳۸۰۰ تومانی
تامین می شود و صادرات آن با ارز آزاد موجب ایجاد رانت می شد.

حجتی در جلسه کمیسیون کشاورزی
به سوالات نمایندگان پاسخ میدهد

وزیر جهاد کشاورزی جهت پاسخگویی به سوال نمایندگان به کمیسیون
کشاورزی خواهد رفت.

به گزارش خبرنگار سیاسی ایلنا، وزیر جهاد کشاورزی در هفته جاری
، جهت پاسخگویی به سوالات همایون یوسفی نماینده اهواز، سیدعلی
ادیانی نماینده قائم شهر، مجید ناصری نژاد نماینده شادگان،
محمدجواد فتحی نماینده تهران، خدیجه ربیعی فرادنبه نماینده
بروجن، احمد آزادیخواه نماینده ملایر، حسینعلی حاجی دلیگانی
نماینده شاهینشهر، شهرام کوسه غراوی نماینده مینودشت، محمدرضا
صباغیان نماینده مهریز، عباس گودرزی نماینده ممسنی، محمدمهدی
برومندی نماینده مرودشت، یوسف داودی نماینده سراب، قاسم احمدی
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لاشکی نماینده نوشهر، سیدراضی نوری نماینده شوش، حسین نیازآذری
نماینده بابل، در کمیسیون کشاورزی حاضر خواهد شد.

بــا رای اعتمــاد مجــدد-«حجتی»
ماندنی شد

نمایندگان مجلس با استیضاح حجتی مخالفت کردند و بر این اساس وی
در وزارت جهاد کشاورزی ابقا شد.

به گزارش ایسنا، نمایندگان با ۱۰۵ رای موافق، ۱۱۷ رای مخالف و ۷
رای ممتنع از مجموع ۲۲۹ رای ماخوذه، با استیضاح حجتی مخالفت

کردند.

بر این اساس، وی در وزارت جهاد کشاورزی ابقا شد.

عدم توانایی در تنظیم بازار محصولات داخل، بیتوجهی به گزارشات
سازمان بازرسی در تخلفات مالی شرکتهای تابعه وزارتخانه، عدم
اجرای الگوی کشت، بیتوجهی به صنایع تبدیلی، صدور مجوز استفاده از
کودهای غیراستاندارد و بیتوجهی به وضعیت واردات محصولات تراریخته

از محورهای استیضاح حجتی اعلام شده بود.
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نهالکـاری و مرطوبسـازی کـانون
هـای ریـزگرد جنـوب شـرق اهـواز

امسال به پایان میرسد

وزیر جهاد کشاورزی گفت: مردم آرام آرام و در یک دوره میان مدت
آثار مثبت حرکتهای خیلی خوب و وسیعی که در عرصههای فوق بحرانی

جنوب شرق اهواز انجام گرفته است، را شاهد خواهند بود.

به گزارش ایلنا، محمود حجتی وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه بازدید
از عرصههای فوق بحرانی جنوب شرق اهواز در جمع خبرنگاران اظهار
کرد: در خصوص رشد نهالهای کشت شده در عرصههای فوق بحرانی جنوب
شرق اهواز خوشبختانه سازگاری طبیعت با آنچه کارشناسان و متخصاصان

پیش بینی کرده بودند همراهی دارد.

وی افزود: نهالهایی که در فروردین و اسفندماه سال گذشته غرس
شدهاند در حال حاضر وضعیت خوبی دارند و امیدواریم تا دو یا سه
سال آینده این نهالها مستقر شوند و آثار حیاتی خود را در ارتباط

با مسایل زیست محیطی عملا نشان دهند.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: امیدواریم با استقرار کامل این
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نهالهای غرس شده، شاهد آثار حیاتی آنها در بحث بادشکن، جلوگیری
از فرسایش خاک و بلند شدن ریزگردها باشیم.

حجتی عنوان کرد: امیدواریم مردم آرام آرام و به مرور زمان در یک
دوره میان مدت آثار مثبت حرکتهای خیلی خوب و وسیعی که در این

عرصه در جنوب شرق اهواز انجام گرفته است، را شاهد باشند.

وی گفت: در ارتباط با مبارزه با پدیده ریزگردها، یکی از کارهای
انجام شده بحث احداث کانال آبرسان به عرصههای قوق بحرانی بود که

با یک حرکت جهادی از سوی همه دستگاهها انجام شد.

وزیر جهاد کشاورزی بیان کرد: امیدواریم کارهای نهایی احداث این
کانال که عبور از خط لوله نفت پالایشگاه آبادان است نیز انجام شود
و امیدواریم فردا یا پس فردا آب را در تالاب منصوره داشته باشیم.

حجتی اظهار کرد: احداث این کانال علی رغم این زمان کم و وجود
موانع مختلفی مانند خط راهآهن، لولههای نفت و گاز و آب، یک
شاهکار مهندسی است. حجم عملیات با توجه به طول ۴۷کیلومتری مسیر

بسیار زیاد است.

وی بیان کرد: با این زیرساختی که انجام شده است و حضور نیروهای
مردمی و بسیجی، اقدامات انجام گرفته در بحث تامین نهال مورد نیاز
و تخصیص منابع لازم افق روشنی در مقابل ما قرار میدهد تا کار نهال
کاری و مرطوب سازی اراضی فوق بحرانی منطقه جنوب شرق اهواز را

امسال به اتمام برسانیم.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: امیدواریم در سالهای آینده با
امتداد این کانال، آب را به سمت مارون، هندیجان و زهره برسانیم
تا منشا ریزگردها که عمدتا در مناطق شرق و جنوب شرق اهواز است را
با یک برنامه میان مدت عملیات بیولوژیک در بحث مرطوب سازی اراضی

و کشت نهال مهار کنیم.

وی خاطرنشان کرد: با انجام این کارها امیدواریم در بلند مدت شاهد
کاهش و حذف ریزگردها از این مناطق باشیم.

 



حجتی اعلام کرد:تنظیم بازار با
وزارت کشـــاورزی اســـت، نـــه
مغازهها/برنامهریزی برای تنظیم

بازار تخممرغ

وزیر جهاد کشاورزی از تغییر در شیوه خرید تضمینی گندم برای سال
آینده خبر داد و گفت: براساس قانون وظیفه تنظیم و کنترل بازار
داخلی و سیاستگذاری برای صادرات و واردات محصولات کشاورزی با

وزارت جهاد کشاورزی است.

به گزارش ایسنا، محمود حجتی در برنامه گفتوگوی ویژه خبری شبکه ۲
سیما درباره وضعیت خرید تضمینی گندم و برنامههای این وزارتخانه
برای سال آینده اظهار کرد: خرید تضمینی گندم طی سالهای گذشته به
صورت منظم انجام شده و امسال نیز تا پایان آبانماه همه مطالبات
گندمکاران پرداخت شد. در سال آینده نیز خرید تضمینی گندم ادامه

خواهد داشت که البته نظام خرید تغییر میکند.

وی افزود: بخشی از گندم تولیدی کشاورزان در سال آینده از طریق
بورس خرید و فروش میشود و مازاد آن را دولت خریداری میکند اما
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کشاورزان مطمئن باشند که دولت گندم تولیدی آنها را در هر شرایطی
به صورت کامل خریداری میکند.

معدوم شدن ۱۷ میلیون مرغ تخمگذار آلوده به آنفلوآنزا

وزیر جهاد کشاورزی همچنین درباره شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق حاد
پرندگان در واحدهای پرورش مرغ تخمگذار خاطرنشان کرد: در سال
گذشته ۱۷ میلیون مرغ تخمگذار به علت ابتلا به این بیماری معدوم شد
که امسال هم معدومسازی تاکنون به همین میزان بوده است چراکه باید
همه گلههای مولد، مولد، تخممرغ و… در کانونهای بیماری معدوم شوند
و خود پرورشدهندگان نیز در قرنطینه قرار بگیرند تا به جاهای دیگر

سرایت نکند.

حجتی اضافه کرد: برنامهریزیهای بسیاری درخصوص ایجاد ظرفیتهای
جدید، تولید تخممرغ و تعادلبخشی به بازار از محل تولید داخلی و
واردات انجام شده است که البته تا جوجهریزیهای جدید به تخممرغ
تبدیل و وارد بازار شود حدود چهار ماه زمان میبرد. هماکنون
واردات در حال انجام است و هر شانه تخم مرغ در میادین میوه و
ترهبار ۱۲ هزار و ۶۰۰ تومان عرضه میشود و طی یک ماه گذشته
برنامهریزی برای این محصول و مقابله با آنفلوآنزا در چندین جلسه
به ریاست معاون اول رئیسجمهور و همچنین در وزارت جهاد کشاورزی

برنامهریزی شده است.

وی با بیان اینکه صاحبان مرغداری های تخمگذار بیشتر از همه زیان
دیدهاند، تصریح کرد: تاکنون به واسطه شیوع بیماری آنفلوآنزای فوق
حاد پرندگان مرغداران صدها میلیارد تومان خسارت دیدهاند که از
این میزان حدود ۵۰۰ میلیارد تومان از محل صندوق بیمه کشاورزی به

صاحبان این مرغداریها پرداخت شده است.

وزیر جهاد کشاورزی همچنین درخصوص کشت گلخانهای و ظرفیتها و
پتانسیلهای این حوزه نیز گفت: با توجه به محدودیتهای آبی موجود
اگر بتوانیم محصولات سبزی و صیفی مانند خیار، گوجهفرنگی و… را در
گلخانه تولید کنیم و ظرفیت گلخانهای کشور به این حد برسد، تولید
آنها در فضای باز به مصلحت کشور نیست و باید همه مسئولان و

دستگاههای متولی به این سمت حرکت کنند.

حجتی ادامه داد: کشت ماهی در قفس نیز از دیگر ظرفیتهای بخش
کشاورزی به شمار میرود چراکه ارزیابیهای اولیه نشان از ظرفیت یک
میلیون تنی در سواحل شمالی و جنوبی دارد که براساس مکانیابیها و



برنامهریزیهای صورت گرفته در افق برنامه پنج ساله تولید ماهی در
قفس به ۲۰۰ هزار تن در قفس خواهد رسید که عمده آن صادراتی است.

وی همچنین درخصوص وضعیت تولید دیگر محصولات شیلاتی اظهار کرد: میگو
نیز جزو دیگر محصولاتی است که طی سالهای اخیر با رشد و تولید
همراه بوده است بهگونهای که در سال ۹۲ حدود ۱۲ هزار تن میگو
تولید میشد که امسال به بیش از ۳۰ هزار تن رسیده است و بالغ بر

۸۰ درصد آن به قیمت کیلویی حدود ۵.۵ دلار صادر میشود.

وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: در حوزه آبزیپروری تولید محصولاتی
مانند قزلآلا نیز از دیگر نقاط قوت در حوزه شیلات محسوب میشود که
طی سالهای اخیر با رشد قابل توجهی مواجه بودهایم و توانستهایم
صادرات آن را آغاز کرده و به کشورهایی مانند روسیه افزایش دهیم.

حجتی همچنین به دیگر پتانسیلهای بخش کشاورزی مانند گیاهان دارویی
و… که در قالب دیگر برنامهها و سیاستهای اقتصاد مقاومتی تعریف
شده است، اشاره کرد و گفت: بارش باران طی سال زراعی جاری نسبت به
متوسط بلندمدت ۵۳ تا ۵۷ درصد کاهش داشته است که براساس پیشبینیها

امیدواریم در بهمنماه و اسفندماه بخشی از آن جبران شود.

هیچ مشکلی برای تنظیم بازار شب عید نداریم

وی گفت: در زمینه تنظیم بازار شب عید هیچ مشکلی وجود ندارد چراکه
ستاد تنظیم بازار برای میوه به ویژه پرتقال و سیب که حساسیتها
روی آنها بیشتر است، مصوبهای گذرانده و خرید آنها آغاز شده است و
برای دیگر کالای استراتژیک نیز مانند گوشت مرغ، گوشت قرمز و… هیچ
مشکلی وجود ندارد چراکه ذخیره به اندازه کافی داریم و در صورت

کسری بازار به مشکلی برخورد نخواهیم کرد.

وزیر جهاد کشاورزی واسطهگری را یکی از مشکلات عمده در چرخه تولید
و توزیع محصولات کشاورزی عنوان کرد و افزود: در برخی محصولات
کشاورزی سیاهبازار در فصل آن و حراجبازار پس از فصل این محصولات
وجود دارد که متاسفانه فاصله مزرعه تا بازار آنها بسیار زیاد است

که باید نهادسازی شود.

حجتی تصریح کرد: وزارت جهاد کشاورزی تاکید دارد تا تشکل های بخش
کشاورزی ایجاد و توانمند شوند تا بتوانند در بازار مصرف محصولات
خود را عرضه کنند که البته آرام آرام دست دلالان در حال کوتاه شدن
است و کشاورزان زنجیرههای خود را به تدریج تشکیل میدهند اما باید



گفت زنجیره تولید تا توزیع باید تعریف شود و تعاونیهای کارآمد و
توانمند اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی باید در بخش کشاورزی ایجاد و

تقویت شوند تا دست واسطهها و دلالان کوتاه شود.

تنظیم بازار با کشاورزی است نه مغازهها

وی همچنین درخصوص اینکه مدیریت بازار محصولات کشاورزی در اختیار
این وزارتخانه است یا دیگر دستگاهها، گفت: وزارت جهاد کشاورزی
براساس قانون وظیفه تولید و تامین محصولات کشاورزی را برعهده دارد
و توزیع این محصولات با هماهنگی دیگر دستگاهها و اصناف صورت
میگیرد اما اگر پس از توزیع آنها، مغازهای یا مغازههایی در سطح
شهر اقدام به گرانفروشی یا سودجویی کردند وظیفه دیگر دستگاههاست

تا با متخلفان برخورد کنند.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: به مصلحت کشور نیست که برای نظارت
بر بازار یا مدیریت صادرات و واردات محصولات کشاورزی، وزارت جهاد
کشاورزی سازمانهایی موازی سازمان توسعه و تجارت یا دیگر دستگاهها
مانند اتاق اصناف ویژه محصولات کشاورزی تشکیل دهد بنابراین وزارت
جهاد کشاورزی با این دستگاهها همکاری تنگاتنگ خواهد داشت تا

اهداف پیشبینی شده به مرحله اجرا برسد.

حجتی همچنین درخصوص بیمه محصولات کشاورزی نیز گفت: بیمه محصولات
کشاورزی از جمله بیمههای بسیار پرریسک در دنیاست که از جانب
دولتها مورد حمایت قرار میگیرد. در ایران خسارت محصولات کشاورزی
حدود ۱۰ تا ۱۱ میلیارد تومان برآورد میشود که از این میزان حدود
۳۰ درصد تحت پوشش صندوق بیمه کشاورزی قرار دارند که ۷۰ درصد
خسارت به کشاورزان را دولت میپردازد و ۳۰ درصد سهم خود آنهاست.

وی در پایان گفت: سالانه ۱۰۰۰ میلیارد تومان دولت برای بیمه
محصولات کشاورزی پرداخت میکند و ۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیارد تومان نیز از
کشاورزان دریافت میشود اما نکته اینجاست که پرداخت غرامت برای
جبران هزینهها است تا تولیدکننده بتواند به حیات اقتصادی خود
ادامه دهد که البته با وجود تلاشهای دولت شرمنده همه کشاورزان

هستیم که بعضاً پرداخت بیمه آنها با تاخیر صورت میگیرد.



حجتـــی در نـــامه ای بـــه
شریعتمداری: واردات برنج را تا

اطلاع ثانوی متوقف کنید

وزیر جهاد کشاورزی روز شنبه چهارم آبان ماه درنامه ای به
«محمدشریعتمداری»وزیر صنعت معدن و تجارت خواستار توقف واردات

برنج شد.

به گزارش اگروفودنیوز از روابط عمومی وزارت جهاد کشاورزی، محمود
حجتی در این نامه آورده است: با توجه به واردات بی رویه حدود بیش
از یک میلیون تن برنج در پنج ماهه اول سال جاری ( که بیش از نیاز
داخلی سالانه است) و همچنین رکورد بازار برنج داخلی خواستار توقف

ثبت سفارش جدید واردات برنج تا اطلاع ثانوی هستیم.
براساس این نامه بدیهی است ترخیص محموله های فعلی موجود در

گمرکات کشور بلامانع است.
برنج مورد نیاز مصرفی کشور سالانه ٣ میلیون تن است که بیش از ٢
میلیون تن در داخل کشور و کمتر از یک میلیون تن از محل واردات

تامین می شود.

https://agrofoodnews.com/%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87-%d8%a7%db%8c-%d8%b4%d8%b1%db%8c%d8%b9%d8%aa%d9%85%d8%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%88%d8%a7%d8%b1%d8%af%d8%a7%d8%aa-%d8%a8%d8%b1/
https://agrofoodnews.com/%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87-%d8%a7%db%8c-%d8%b4%d8%b1%db%8c%d8%b9%d8%aa%d9%85%d8%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%88%d8%a7%d8%b1%d8%af%d8%a7%d8%aa-%d8%a8%d8%b1/
https://agrofoodnews.com/%d8%ad%d8%ac%d8%aa%db%8c-%d9%86%d8%a7%d9%85%d9%87-%d8%a7%db%8c-%d8%b4%d8%b1%db%8c%d8%b9%d8%aa%d9%85%d8%af%d8%a7%d8%b1%db%8c-%d9%88%d8%a7%d8%b1%d8%af%d8%a7%d8%aa-%d8%a8%d8%b1/


لبنیـات شتـر ایـران بـه اروپـا
صادر میشود

وزیـر جهـاد کشـاورزی گفـت: سـرمایهگذاری در
تولیـد لبنیـات شتـر از طـرف اروپـایی در دو
منطقه از خراسان انجام شده تا در این زمینه
از طریق کارخانههای فرآوردههای لبنی محصولات

تولیدی آن به اروپا صادر شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمود حجتی امروز در نشست خبری مشترک
با کنسرسیوم کشاورزی و توسعه روستایی اتحادیه اروپا در تهران
اظهار کرد: برای توسعه همکاریهای اقتصادی با اتحادیه اروپا
زمینههای همکاری زیادی از قبل فراهم شده است تا امروز هیئت
۷۰نفری که عمدتا از تجار و علاقهمندان به سرمایهگذاری در بخشهای

مختلف کشاورزی هستند در کشورمان حضور یابند.

وی اضافه کرد: در نشستهای مشترکی که امروز میان ۳۰۰ تاجر و

https://agrofoodnews.com/%d9%84%d8%a8%d9%86%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d8%b4%d8%aa%d8%b1-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d8%a8%d9%87-%d8%a7%d8%b1%d9%88%d9%be%d8%a7-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1-%d9%85%db%8c%e2%80%8c%d8%b4%d9%88%d8%af/
https://agrofoodnews.com/%d9%84%d8%a8%d9%86%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d8%b4%d8%aa%d8%b1-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86-%d8%a8%d9%87-%d8%a7%d8%b1%d9%88%d9%be%d8%a7-%d8%b5%d8%a7%d8%af%d8%b1-%d9%85%db%8c%e2%80%8c%d8%b4%d9%88%d8%af/
https://www.tasnimnews.com/


فعالین اقتصادی ایرانی و همتایان اروپایی انجام و درباره شرایط
همکاری و فعالیت مشترک صحبت شد.

وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به سوالی درباره امکان صادرات گندم
ایران به اروپا گفت: ما گندممان را برای صادرات تولید نمیکنیم
اما اگر به فرض تولید ما بیشتر از نیاز باشد صادرات نیز انجام

خواهیم داد اما خیلی به دنبال صادرات گندم به اروپا نیستیم.

حجتی ادامه داد: همکاریهای ایران با هیئت تجاری که از اتحادیه
اروپا آمده است تنها در زمینه مبادلات کالا نیست اما همکاریهایی در

ارتباط با تحقیقاتی علمی و مسائلی زیرساختی انجام میدهیم.

وی در پاسخ به سوال تسنیم که ایران قرار است چه محصولات کشاورزی
به اتحادیه اروپا براساس مذاکرات و دیدارهای انجام شده صادر کند
گفت: هنوز به طور موردی نمیتوانیم بگوییم که دقیقا چه محصولاتی را
به اتحادیه اروپا صادر خواهیم کرد زیرا ما شرایط را فراهم میکنیم
تا بخشهای مرتبط برای ورود اقدام کنند اما مواردی توسط نماینده

اتحادیه اروپا مطرح شد.

بنابراین گزارش کنسرسیوم کشاورزی اتحادیه اروپا درباره کالاهایی
که امکان تبادل میان ایران و اتحادیه اروپا وجود دارد گفته بود
که آمادگی واردات محصولاتی مانند شترمرغ، پسته و زعفران از ایران
را دارد و در ازا انتظار داریم که محصولاتی مانند روغن زیتون،

محصولات لبنی و گوشت را به ایران صادر کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی ایران در ادامه پاسخ خود به تسنیم گفت: با
توجه به اینکه ایران اولین تولید کننده قزلآلا به اروپا است و
براساس مذاکراتی که امروز با اتحادیه اروپا انجام شد راه صادرات
این محصول به اروپا باز شد امیدواریم که بتوانیم این محصول را در
کنار محصولات دیگری مانند شترمرغ و … صادر کنیم اما درباره مصایق
کالاهای صادراتی باید بخشهای اجرایی مختلف مذاکرات فنی و اجرایی

لازم را داشته باشند.

* لبنیات شتر ایران به اروپا صادر میشود

حجتی گفت: سرمایهگذاری در تولید لبنیات و پرورش شترمرغ از طرف
اروپایی در دو منطقه خراسان انجام شده است و کارخانههای لبنی از

شیر شتر ایجاد میشود و محصول آن به اروپا میرود.



وی با اشاره به اینکه صادرات ایران به اروپا در زمان تحریمها
کاهش یافت گفت: در سال ۹۴ تنها ۵۲۰ میلیون دلار به اروپا صادرات

داشتیم که این امر در مقایسه با گذشته کاهش داشت.

وزیر جهاد کشاورزی ایران  افزود: اروپا یکی از بازارهای سنتی ما
در بخشهایی مانند خشکبار بود که امیدواریم با این رفت و آمدها
دوباره صادرات ما به این قاره افزایش پیدا کند و بازارهای ما در

این کشور احیا شود.

حجتی در پایان صحبتهای خود گفت: امکان استفاده از دامهای مولد
اروپایی که از نظر نچهزایی و افزایش گوشت برای ما موثر باشد

استفاده کنیم.


